
 1

Jó szerencsét! 

Tisztelt Bányásznapi Ünnepség! 
Tisztelt Államtitkár Úr! 
Kedves Kollegák! 
 

A 64. Bányásznapon szeretettel köszöntöm a központi szakmai 
ünnepségünk résztvevőit, az ország bányászait, bányász nyugdíjasait. Köszöntöm a 
sajtó képviselőit is, megköszönve érdeklődésüket. Köszönöm, hogy itt vannak, 
hogy eljöttek Oroszlányba, hogy 2000 után újra a város vendégeiként a bányász 
társadalom képviselői együtt lehetnek.  

A bányásznap a veszélyes körülmények között, nehéz fizikai munkát végzők 
elismerése, tiszteletadás a bányásznak. Aktuális ez a mai napon is, hiszen 
Magyarország, a volt Oroszlányi Szénbányák, a Vértesi Erőmű Zrt. a magyar 
mélyművelésű szénbányászat utolsó működő modern bányája a Márkushegyi 
bánya, amely az ismert folyamatok kapcsán hamarosan befejezi termelését, a 
kihívások, a megfelelési elvárások után.  

Indokolt, hogy a „hazafelé” tartó bánya feltárt és könnyen hozzáférhető 
szénvagyona lefejtésre, kihozatalra kerüljön. A Vértesi Erőmű számára is 
kedvezőbb, hiszen még szüksége van szénre. Biztos vagyok benne, hogy a 
bányában meglévő, feltárt szénvagyon kedvezőbb az erőmű számára, mint az 
import szén. 

Ez a bánya az ország különböző területein állásukat elvesztő szakemberek 
számára biztosított munkahelyet, lehetőséget a bányásznyugdíjhoz szükséges évek, 
műszakszám eléréséhez, biztosította a megélhetést bányász családok százainak.  

A földalatti osztályozó, a legkorszerűbb keresztvázas szárnyátadás, vagy a 
nagytetejű kereszteződési pajzs alkalmazása szakmailag, technikailag is újdonságot 
jelentettek. Az egy fejtésre jutó termelés korábban nem ritkán az ötezer tonna/nap 
teljesítményt is hozta, dicsérve a nagy tudással rendelkező szakemberek: vájárok, 
villanyszerelők, lakatosok, műszaki vezetők munkáját. 

Köszönjük az aktív és a nyugdíjas bányászoknak és azoknak is, akik már 
nincsenek közöttünk. Reméljük, hogy az évszázadok alatt felhalmozódott földalatti 
szénbányászat tapasztalatai, az ehhez szükséges tudás, a még mindig modernnek 
számító márkushegyi gépi berendezések nem vesznek el véglegesen, illetve 
hasznosulnak. 

A hasznosulási lehetőségre hadd hozzak egy külföldi példát. Múlt év 
decembere óta tartós üzemben működik a német lüneni kőszéntüzelésű szénerőmű. 
750 MW villamos teljesítménnyel rendelkezik és 46 %-os hatásfokával a 
legkorszerűbb technika alkalmazásának köszönhetően közel egymillió CO2 egység 
takarítható meg itt évente. Nem csak kiemelkedő hatékonyságú alapterhelési 
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üzemű, hanem tervezési jellemzői folytán szabályozási erőműnek, rugalmas 
járatásra is optimális.  

Magyarország az Európai Bizottsággal a napokban írta alá 2020-ig tartó 
fejlesztésre vonatkozó megállapodást. A 12.000 mrdFt hatvan százaléka 
gazdaságfejlesztésre fordítható. Ésszerűnek tűnik, hogy hazai tüzelőanyag 
felhasználásával, hazai munkaerő igénybevételével, legális, fehér foglalkoztatással, 
hasonló hatásfokú erőművi beruházásokra, azok ösztönzésére kerüljön sor 
Magyarországon, erősítve az energiaellátás biztonságát, megőrizve a szén arányát 
az energia-mixben. 

A jövő záloga, hogy legyen a szénbányászati vállalkozásokat eltartó felvevő 
piac, ehhez viszont szükséges az erőművi modernizáció is, a versenyképes 
villamosáram-termelés, a szén más irányú, elsősorban vegyipari felhasználásnak 
kutatása, hasznosítása. 

Az ifjúsági, iskolarendszerű bányászképzésben résztvevők foglalkoztatási 
lehetőségei ma még korlátozottak. Több éves, évtizedes távlatokban jelenhet meg a 
kiszámítható bányászkarrier feltételeinek kialakulása, elsősorban a megalakult 
klaszterek adhatnak ehhez keretet. A bányászati szaktudás megőrzése, új 
munkahelyek létrehozása, illetve a meglévő vállalkozások szakember 
ellátottságnak szükségletei indokolhatják a duális képzés újra indítását. A földalatti 
gyakorlati munkahelyeknek, tanbányáknak kevés működő vállalkozás maradt, 
esetleg a bakonyoszlopi, farkaslyuki és úrkuti bányák jöhetnek szóba. 

A jövő szempontjából az 50 éve alapított MVM Tröszt jogutódja az MVM 
Zrt. erősödő nemzeti vállalatként segítheti, erősítheti a hazai tüzelőanyag 
gazdaságos felhasználását. Reméljük, hogy a vállalat következő 50 éve sikereket és 
eredményeket hoz, biztos megélhetést adva a cégcsoportban foglalkoztatott 
munkavállalóknak. 

 

Tisztelt Ünneplők! 

Az ásványi nyersanyag hasznosítás Magyarország iparának fejlesztése miatt 
is kiemelt jelentőséggel bír.  

Reménykedem, hogy az Ásványvagyon-hasznosítási és készletgazdálkodási 
Cselekvési Terv gyakorlati megvalósítása új munkahelyeket teremt. A Magyar 
Bányászati és Kohászati Egyesület szakmai anyagai, a visegrádi négyek bányász és 
kohász egyesületeinek memoranduma, a Magyar Földtani és Geofizikai Intézet, a 
Miskolci Egyetem, mint tudásközpontok hozzájárulnak a fenntartható 
munkahelyek létrehozásához. Várjuk a tervek, az elképzelések gyakorlati 
megvalósítását. Ennek egyik alapfeltétele, hogy a napjainkban felmerülő ágazati 
problémák megoldásának legyen fóruma.  
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Köszönöm a jelenlévő és a bányászatot a jövőben irányító Dr. Aradszki 
András államtitkár úrnak azt az ígéretét, hogy a reprezentatív munkáltatói 
szervezettel közösen a következő kormányzati ciklus ásványvagyon-hasznosítási 
elképzeléseiről párbeszédet folytathatunk. A kiszámíthatóság az üzleti tervek 
alapja, megteremti a foglalkoztatás biztonságát, a munkaidő felhasználásnak 
tervezhetőségét is.  

Az elmúlt években elsősorban az építőipari alapanyag gyártás területén, a 
kis- és közepes vállalkozások számára probléma a megrendelések hullámzása. A 
hektikus igény állapot változását a tervezhetőség intézményi hátterének 
megteremtése, az ásványgazdálkodási és készletezési stratégia javíthatja. Van, 
amikor 9 t/fő aggregátum termelés az elvárás, ami aztán lecsökken 4 t/főre. A 
foglalkoztatás kiszámíthatósága miatt is indokolt ennek a problémának a 
megoldása, akárcsak a környezet ésszerű védelme a „Natura2000” esetében. 

A szénhidrogén iparban a földgázkészletezés és kereskedelem kiemelt 
figyelmet kapott. A nemzeti energetikai csoport gáz üzletágának sikereiben bízunk. 
A nagyon várt szénhidrogén koncessziós kiírások egy része a múlt évben és ez 
évben megjelent. A piaci szereplők jelzései alapján „jobb területeket” vártak. A 
szénhidrogén alágazatban a foglalkoztatási viszonyokban lényeges változás nem 
következett be.  

A hazai uránbányászat újraindításának gazdaságossági, egészségügyi, 
társadalmi, valamint környezetvédelmi szempontú megvalósíthatóságának 
vizsgálatát kormányhatározat írta elő. Az elérhető műszaki gyakorlat alkalmazása, 
a meglévő szigorú normák teljesítése és az ismert uránár prognózisok alapján a 
mecseki uránérc vagyon kitermelése gazdaságosnak mutatkozhat. Az 
uránbányászati utódcégeknél dolgozók bányászati szaktudása piaci körülmények 
között is érvényesül. Itt szeretném megköszönni, hogy a MECSEK-ÖKO 
környezetvédelemmel foglalkozó cég szétválását, három vállalkozásba történő 
integrálását a Bányaipari Párbeszéd Bizottságban történt tájékoztatásnak 
megfelelően, érdeksérelem nélkül bonyolították le.   

A bányászati technológiával megoldott rádioaktív hulladéktárolók építése 3-
500 főnek adott munkalehetőséget.  

A recski színes- és nemesfém ércek bányászata vertikális szemléletben, 
további feldolgozással több ezer fő foglalkoztatását biztosíthatná.  

Gratulálok azon sikeres bányászati vállalkozásoknak, amelyek nemzetközi 
piacon is eredményesek, hozzájárulnak az exportorientált gazdaságpolitika 
sikerességéhez. Elismerést érdemelnek azok a vállalkozások is, amelyek 
versenyképesek és a hazai piacon tudnak érvényesülni.  
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Kedves Bányásztársaim! 

 A 64. bányásznap sajnos nem hozta el a megoldást a szénkülfejtéses szakmai 
nyugdíjban részesülők számára. Bíztunk az átmeneti rendelkezések elfogadásában 
és továbbra is igényeljük, hogy a javasoltak szerint legyen megoldás a mátrai 
bányászok számára.  

A korábbi 23/91-es kormányrendelet alapján a 10 év földalatti szolgálattal nem 
rendelkezők, illetve a külfejtésről rokkantosítottak számára továbbra is igényeljük 
a korábbi juttatásaik biztosítását. Ezekben az ügyekben két országos és egy pécsi 
demonstrációt már lebonyolítottunk. 

Ugyancsak indokolt a korkedvezményes nyugdíjra vonatkozó új szabályozás 
megjelenése vagy átmenetileg a régi munkaköri jegyzék meghosszabbítása. A föld 
alatt dolgozók számára a további évek megszerzése rendkívül fontos, mindazzal 
együtt, hogy a bányatörvény biztosítja a 25 év vagy 5000 műszak után az átmeneti 
bányászjáradék igénybevételének lehetőségét. 

 

Tisztelt Államtitkár Úr! 

A bányásznapi ünnepségeknek mindig is üzenete volt a tisztességes és nehéz 
feltételek között végzett fizikai munka megbecsülése, azoknak az embereknek az 
elismerése, akik éveket, évtizedeket dolgoztak nehéz körülmények között. Ezért is 
kérem, hogy támogatásával segítse az érintett bányászokat, hogy a számukra 
kedvező változások megtörténjenek. 

 Köszönöm, hogy elfogadta a meghívásunkat és jelenlétével, kitüntetések 
átadásával is elismeri a bányászok munkáját.  

Ezekben a napokban közel 800 bányászati vállalkozásnál és a „volt” bányász 
településeken kerül sor bányásznapi ünnepségekre. Az ünnepségen elmondott 
gondolatait továbbítjuk. 

 

Tisztelt Hölgyeim és Uraim! 

Ugyancsak köszönöm mind azon távollévőknek és a jelenlévő országgyűlési 
képviselőknek és döntéshozóknak, akik segítették a márkushegyi szénbánya 
működésének fenntartását, azzal együtt, hogy a „Bányászszakszervezet” is mindent 
elkövetett, hogy szerkezetátalakítási támogatás segítse a bánya munkahelyeinek 
megőrzését. 

Ez a bányásznap kifejezi szakmánk megbecsülését is, hiszen a 60 éve 
várossá nyilvánított Oroszlány Önkormányzata és polgármestere vállalta, hogy 
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meghívja és vendégül látja a központi bányásznapi ünnepség résztvevőit, 
bizonyítva, hogy nem felejtették el, hogy amit a bányászat adott a városnak. 

Köszönöm a város polgárainak és az ünnepségek rendezőinek, hogy az 
embert próbáló munkát végző bányászt köszöntik és mi is köszöntjük a 60 éves 
város lakosait. 

 

A 64. Bányásznap központi ünnepségét ezennel megnyitom. 

 

Jó szerencsét! 

 

 


